
كافي است تا سفر كوتاهي به اطراف شهر تهران 
داشته باشيد تا در جاده لواسان و تلو با انبوهي از 
سگ هاي ولگرد مواجه شويد كه به فاصله اي كمتر 
از يك متر در گوشه اي از جاده لم داده اند و حمام 
آفتاب مي گيرند! س�گ هايي كه هر از چند گاه 
خبر حمله شان به يكي از گونه هاي حفاظت شده 
حيات وحش رسانه اي مي شود و خيلي وقت ها 
هم انس�ان ها طعم�ه آنها ق�رار مي گيرن�د. از 
كودك گرفته تا بزرگس�ال و م�رگ تلخي كه با 
دندان هاي تيز و حمله اي وحشيانه رقم مي خورد.  
ازطرفی كش�تن س�گ ها نيز كاری غيرشرعی 
و غيرانس�انی اس�ت. در اي�ن بي�ن باي�د چ�ه 
ك�رد ك�ه ن�ه س�گ ها را بكش�يم، نه خ�ود و 
حي�ات وح�ش را قربان�ی س�گ ها كني�م؟!

طبق آمارها س�الانه حداقل50 نفر بر اثر حمله 
سگ ها جان خود را از دست مي دهند و آمارهاي 
س�گ گزيدگي 250 هزار مورد در س�ال است و 
دس�ت كم 15 تا 20 نفر هم بر اث�ر بيماري هاري 
جان خود را از دس�ت مي دهند. با تمام اينها اما 
كشور س�الانه نزديك 100 ميليارد تومان براي 
تأمين غذا، رسيدگي، جمع آوري و عقيم سازي 
سگ هاي ولگرد از طريق ش�هرداري ها هزينه 
مي  كند. زماني بهتر متوجه اين بزرگي اين رقم 
خواهيد شد كه بدانيد كل بودجه اختصاص يافته 
براي حمايت از يوز ايران�ي 2 ميليارد تومان در 
سال است! از آن بدتر اينكه سگ هاي ولگرد رتبه 
نخست تخريب محيط زيست و بيشترين تأثير 
را بر جمعيت يوزپلنگ ها دارند. در كش�ورهاي 
توسعه يافته رويكرد مواجهه با سگ هاي ولگرد 
معدوم س�ازي به روش هاي بدون درد است. در 
ايران اما شبكه اي در برابر اين ماجرا موضع گيري 
عجيبي دارد؛ شبكه اي كه در حال تبديل شدن 
به يك فرقه است و پشت پرده اش به شبكه هاي 
فارسي زبان خارجي مي رسد و پول هاي طلايی 
كه در اين بين رد و بدل مي ش�ود. آنچه پيش رو 
داريد ماحصل گفت وگوي »جوان« با سيد مهدي 
نبيان، پژوهش�گر حيات وحش درباره مافياي 
پش�ت پرده حمايت از س�گ هاي ولگرد است. 

آق�اي نبي�ان صرف نظ�ر از آمارهاي 
عجيبي كه درباره سگ هاي ولگرد در 
كشور وجود دارد، مشاهدات ميداني 
خود ما هم در برخي از مناطق اطراف 
ته�ران مانند لواس�انات و مناطقي از 
اين دس�ت از رشد سرس�ام آور آمار 
س�گ هاي ولگرد حكايت دارد. طبق 
قانون عقيم س�ازي و جمع آوري اين 
سگ ها با شهرداري هاست، اما انگار 
اين وظيفه به درستي انجام نمي شود 
و اين مسئله موجب هزينه هاي زيادي 
براي كشور شده است. از نگاه شما به 
عنوان پژوهشگر حوزه محيط زيست 

اشكال كار كجاست ؟
عقیم س��ازي آدرس غل��ط و كار نش��دني اس��ت. 
براي اجراي هر كاري بايد آمار درس��ت سرمايه و 
رويكرد بلند داشته باشید. ما در كشورمان حداقل 
2 تا 3 میلیون س��گ ولگرد داريم. آمار س��گ هاي 
ولگرد اس��تان تهران 400 هزار قلاده است، وقتي 
عقیم س��ازي حداقل 70 درصد را در ب��ازه كمتر از 
شش ماهه پوشش ندهد، فايده اي ندارد. وقتي هر 
عقیم س��ازي حداقل 2 میلیون تومان هزينه دارد، 
ببینید به چه هزينه اي نی��از دارد. ضمن اينكه اين 
عقیم سازي چه سودي دارد؟! سگي كه عقیم شد، 
مدفوع ن��دارد؟ حمله نمي كند؟ بیم��اري منتقل 
نمي كند؟ در واقع عقیم سازي سگ ها گزاره اي است 
كه برخي حامیان و برخي دامپزشك ها براي ادامه 
ارتزاق از سگ هاي ولگرد مطرح مي كنند. افرادي 
هستند كه هر سگ ولگرد برايش��ان سود و درآمد 
ايجاد مي كند و با وجود كشته شدن سالانه حداقل 
50 نفر، سگ گزيدگي 250 هزار فرد، مرگ و میر بر 
اثر هاري حدود 15 تا 20 نفر، سگ گزيدگي و دهها 
و صدها مشكل ديگر حاضر نیستند، درآمدهايشان 

را از دست بدهند. 
چطور سگ هاي ولگرد مي توانند براي 

كسي درآمدزايي داشته باشند؟
اين درآمد از راه هاي مختلف به دست مي آيد. با يك 
جست وجوي عادي مي توانید ببینید شهردار كرج 
اعلام كرده روزانه نزديك به 14میلیون تومان هزينه 
غذا و رس��یدگي به سگ های ش��هر كرج است. در 
يك آمار كلي شهر كرج سالانه نزديك به 7میلیارد 
تومان، تهران نزدي��ك به 20 میلی��ارد تومان و به 
طور كلي تمام كشور سالانه نزديك 100 میلیارد 
تومان براي تأمین غذا رس��یدگي، جم��ع آوري و 
عقیم سازي سگ هاي ولگرد از طريق شهرداري ها 
هزينه مي ش��ود. در ته��ران روزانه 20ت��ن غذا به 
سگ هاي ولگردي كه در مراكز آراد كوه و كهريزك 
نگهداري مي ش��وند، داده مي ش��ود؛ يعني چیزي 
نزديك به روزي 20 میلیون تومان! آيا ش��هرداري 
تهران روزي 20 میلیون تومان براي غذاي بچه هاي 

خیاباني يا معتادان هزينه مي كند؟!
الان حداقل ي��ك هزار صفحه اينس��تاگرامي به 
صورت غیر قانوني با انتشار شماره حساب، شماره 
كارت و برخي حتي شماره كمك هاي بین المللي 
دارند از م��ردم براي س��گ ها پ��ول جمع آوري 
مي كنند و مثلًا با انتش��ار تصوير س��گي دست و 

پا شكس��ته مي گويند براي درمانش 10 میلیون 
پول نیاز است و باز خودش��ان اعلام مي كنند در 
10 ساعت پول جمع شد! بسیاري از اين صفحات 
اعلام مي كنند ماهانه بین 30 تا 50 میلیون پول 
جمع آوري مي كنند و اين مماشات دستگاه هاي 
نظارتي امنیتي را نشان مي دهد. اگر فعالان حوزه 
محیط زيست مثلًا براي يوزپلنگ ها كمك جمع 
كنند، پلیس فتا آنها را جمع و بازخواست مي كند. 
قانون مي گويد هر گونه كمك هاي مردمي و جمع 
آوري پول و خیريه بايد با نظارت باشد. اينها بدون 
هر گونه نظارت و مجوز دارند كار خودشان را انجام 
مي دهند و بعض��اً ارتباطات ش��فاف و واضحي با 
شبكه هاي فارسي زبان دارند و بخشي از شهرداري 

هم با آنها همكاري مي كنند. 
در ساير كشورهاي دنيا چه رويكردي 

برابر سگ هاي ولگرد دارند؟
 در كشورهاي توس��عه يافته اگر يك سگي داشته 
باش��ید كه تمام رس��یدگي هاي درماني را داشته 
و عقیم هم باش��د و  واكسینه هم ش��ده باشد، باز 
اجازه نداريد مدفوعش را در سطح شهر رها كنید. 
در انگلس��تان مثلًا اگر مدفوع سگ را جمع نكنید 
تا هزار پوند جريمه مي ش��ويد. چطور مي پذيريم 
سگ ولگردي كه يك آمپول يا قرص ضد انگل داده 
شده رها باشد؟! اينها بايد به صورت دوره اي واكسن 
دريافت كنند.  سگ ها بر اساس پروتكل بايد با داروي 
بیهوشي معدوم شوند. حتي در40 ، 50 كشور دنیا 
اتانازي براي انسان هم وجود دارد. اين مسئله رها 
شده و بايد مديريت كرد. در امريكا تا دهه 70 افرادي 
بودند كه س��گ هاي ولگرد را با گلوله مي كشتند و 
پول مي گرفتند تا بعد اينقدر كم شدند كه مي شود 
معدوم سازي كرد. اين كشور سالي 600 هزار سگ 
را مع��دوم مي كند. انگلیس، فنلان��د، هلند و تمام 
كشور  هاي اتحاديه اروپا قوانین سختگیرانه اي در اين 
راستا دارند. اگر در آلمان سگ داشته باشید، بیمه 
نشده باشد و دوره آموزشي آن را طي نكرده باشید، 
اصلًا اجازه نداريد سگ را نگه داريد. اگر سگ حمله 
كند، آن را معدوم مي كنند و اگر به پلیس حمله كند، 
پلیس مي تواند آن را بكشد، اما رسانه ها و مسئولان ما 

مقهور رسانه هاي فارسي زبان ديگر هستند. 
ش�ما معتقدي�د عقيم س�ازي گزاره 
گمراه كنن�ده اي اس�ت، ام�ا خ�ب 
عقيم س�ازي مي تواند جلوي تكثير 
بيش�تر س�گ ها را بگي�رد؟ اينطور 

نيست؟
س��گ عقیم هم همچنان نیاز به تغذي��ه دارد. هر 
س��گ در طول روز به يك كیلوگرم غذا نیاز دارد. 
دستورالعمل جمع آوري سگ هاي ولگرد مصوب 
سال 87 ابلاغي از سوي وزارت كشور بر جمع آوري 
سگ هاي ولگرد از سطح شهر تأكید دارد، بر اين 
اساس سگ هاي مفید واگذار و سگ هاي غیر مفید 
بايد با تزريق دوز بالايي از داروي بیهوشي معدوم و 
به شكل بهداشتي دفن شود. سازمان پسماند اعلام 
مي كند سیاست هاي ما معدوم سازي نیست، در 
حالي كه اين ترك فعل است و دستگاه هاي نظارتي 
بايد ورود پیدا كنند كه چرا پول مردم را صرف سیر 
كردن شكم سگ ها مي كنند. آمار اعلام مي كنند 
در طول س��ال 10 هزار س��گ جمع آوري و 600 
س��گ را عقیم مي كنیم. در حالي كه عقیم سازي 
سگ هاي ولگرد طبق قانون با شهرداري نیست و 
به علاوه اين همه هزينه، ريختن پول در جوي آب 
است. وقتي 10 هزار سگ داريم كه 600 تا را عقیم 
مي كنیم، 9هزارو400 سگ ديگر منتظر نمانده اند 
و هر كدام سالي 6 تا 12 توله مي زايند. يعني پنج، 
شش س��گ آن 600 سگ عقیم ش��ده را جبران 
مي كنند. در واقع اين پولي است كه به پیمانكار و 

حامیان داده مي شود. 
 ضمن اينكه هیچ رصدي درباره عقیم س��ازي اين 
سگ ها وجود ندارد. ما مي بینیم سگي كه پلاك در 
گوش دارد يعني عقیم شده است، اما شش توله در 

كنارش هست! يعني عقیم سازي انجام نشده و اينجا 
هم فساد وجود دارد. از آن طرف داروهاي بیهوشي 
كه براي اين سگ ها استفاده مي شود پايه برخي از 
مواد مخدر است. اين خودش دامن مي زند به ماجرا 
و بس��یاري از افرادي كه تحت پوشش حمايت از 
سگ ها حضور دارند با اين كار به داروهاي بیهوشي 
سگ ها دست پیدا مي كنند و برخي از اين داروها 
حتي به صورت مستقیم هم به عنوان مواد مخدر 
استفاده مي شود ما با مافیايي كثیف در پشت پرده 

سگ هاي ولگرد مواجه هستیم. 
آقاي نبيان! حمله س�گ هاي ولگرد 
تنها به انسان ها محدود نيست، گاهي 
اخب�اري از حمله س�گ هاي ولگرد 
به ديگر گونه ه�اي جانوري همچون 
مارال ه�ا هم منتش�ر مي ش�ود. آيا 
مي تواني�م اي�ن موج�ودات را براي 
حيات وحش هم مضر بدانيم و در اين 
صورت رفت�ار گروهي تح�ت عنوان 
حاميان محيط زيس�ت در حمايت از 
اين س�گ ها چه توجيه�ي مي تواند 

داشته باشد؟
سگ هاي ولگرد حیات وحش ما را تهديد مي كنند. 
در بهترين حالت از پس��ماند نهايتاً 20 تا 30 درصد 
از غذاي اينه��ا را تأمین مي كنند و مابقي از ش��كار 
حیات وح��ش تأمین مي ش��ود. اينه��ا وارد مناطق 
حفاظت شده و طبیعت مي شوند و هر جا سگ وجود 
دارد، براي حیات وحش تهديد است. شكار مستقیم، 
انتقال بیماري، رقابت با ساير موجودات حیات وحش 
و اس��ترس براي حیات وحش از عوارض حضور اين 
سگ ها در طبیعت است. چون سال هاست سگ ها به 
عنوان سلاح بیولوژيك در كنار انسان بوده اند و صداي 
سگ براي س��اير موجودات شبیه ش��نیدن صداي 
گلوله است.   حیواني تحت عنوان سگ را ما تغییرات 
ژنتیكي و مورفولوژيكي داده ايم و آنها را به سلاحي 
براي دفاع از خودمان تبديل كرده ايم و بعد از اينكه 
نیازي به سگ ها نبوده بخشي به آپارتمان ها و خانه ها 
رفتند و بخشي هم به سگ هاي ولگرد تبديل شدند. 
رويكردي ك��ه در دنیا وجود دارد هم همین اس��ت. 
كشوري مثل هلند يا فنلاند اصلًا سگ ولگرد ندارد 
يا در ايالات  متحده هم سگ هايي را كه از خانه فرار 
می كنند، هفت روز نگه مي دارند و اگر داوطلبي براي 
سرپرستي نداشته باشند، يوتونايز مي كنند. يوتونايز 
به معنی  معدوم سازي به وسیله داروهاي بیهوشي و 

بدون درد و مرگ از روی ترحم حیوان است.
 اما شاهديم جماعتي با تحريك احساسات مردم 
به اهداف خودش��ان مي رس��ند. چرا معترضان 
به انجام وظايف قانوني ش��هرداري كه سگ ها را 
زنده گیري مي كند، اعتراض نمي كنند ؟ حتي اين 
معترضان شیشه هاي ماشین شهرداري را خرد 
مي كنند! اينها كم كم به يك فرقه تبديل شده اند 
جديدا نذر سگ راه انداخته اند و سفره يا غذا براي 

سگ ها خیرات مي كنند. 
در براب�ر اي�ن مافياي س�ازماندهي 
ش�ده اي ك�ه اه�داف مالي ي�ا حتي 

سياسي دارند، بايد چه كار كرد؟
اگر زودتر ماجرا مديريت نشود ما با مشكل مواجه 
مي شويم. ما بايد قانون داشته باشیم و غذا دادن به 
حیوانات ولگرد را جرم انگاري كنیم، مانند بسیاري 
از كشورها اين كار جرم انگاري شده است؛ هر گونه 
غذارس��اني ب��ه حیات وحش در ه��ر نقطه اي چه 
حیات وحش شهري چه غیر ش��هري باعث دادن 
امتیاز ب��ه اين حیوان��ات براي تولیدمثل بیش��تر 
مي شود. در كش��ورهاي توس��عه يافته تابلوهايي 
نصب ش��ده و اخطار داده كه اگر غذارساني كنید، 
جريمه مي شويد. چون تهديد سلامت و بهداشت 
عمومي اس��ت و طبق ماده 688 قان��ون مجازات 
اسلامي هم اين تهديد س��لامت عمومي ممنوع 
اس��ت، اما ما ش��اهديم وانت وانت، تن تن آشغال 
گوشت كه بیماري منتقل مي كند براي تغذيه اين 

سگ ها تهیه مي شود. اين در حالي است كه غذاي 
سگ غذاي پخته است.  اگر دلش��ان براي سگ ها 
مي سوزد اين س��گ ها را به محله هاي بالاي شهر 
خودشان ببرند يا در خانه هاي خود نگه دارند اگر 

واقعاً احساس مسئولیت دارند !
آقاي نبيان ! شايد خيلي از مخاطبان 
ما يا حتي خود ما در برابر معدوم سازي 
س�گ ها حس خوبي نداشته باشيم. 
حاميان حيوان�ات ه�م در برابر اين 
مسئله واكنش هاي تندي دارند، شما 

چه پاسخي براي اين ماجرا داريد؟
اين سگ ها نیاز به مراقبت هاي بهداشتي درماني 
دارند. ما با سگ مشكلي نداريم و همین نكات درباره 
گربه، كلاغ و كبوتر هم هست، اما لطمه اين حیوانات 
به محیط زيس��ت و انس��ان قابل مقايسه نیست و 
سگ ها مي توانند از شهر خارج شوند و شكار كنند. 
در رابطه با حامیان حیوانات هم حامیان سگ ها و 
گربه ها نام درست تري اس��ت. حامیان حیوانات از 
همه حیات وحش حماي��ت مي كنند د ر حالي كه 
سگ هاي ولگرد رتبه نخست تخريب محیط زيست 
را دارند. تأثیري كه سگ هاي ولگرد روي جمعیت 
يوزپلنگ ما دارد، از شكار، جاده و معدن و هر چیز 
ديگري بیشتر است. در ساير كشورهاي دنیا دولت 
صاحب اقتدار است. در استرالیا 10 هزار شتر ولگرد 
داشتند كه در عرض يك ماه با گلوله كشته شدند. 
وقتي دولت بر اس��اس نظر متخصصان به نتیجه 
مي رسد كه بايد اقدامي را براي محیط زيست انجام 
دهد، اين كار را مي كند. مخالفت با معدوم س��ازي 
سگ هاي ولگرد مانند اين است كه حامیان حیوانات 
بگويند نبايد مرغ هاي مبتلا به آنفلوآنزاي مرغي را 
معدوم كرد! هیچ جاي دنیا اينطور نیست و تصمیم 
علمي كه گرفته مي ش��ود، اجرا مي شود.  پرديس 
تهران 200 هزار س��اكن دارد و 200 حامي كه به 
سگ ها غذا مي دهند. سگ ها سالانه حداقل 500نفر 

را در پرديس گاز مي گیرد. 
و هزينه هاي گزافي كه سگ گزيدگي 
ب�ه سيس�تم بهداش�ت و درم�ان 

كشورمان وارد مي كند!
 دقیقا؛ً هر واكس��ن هاري بین 2 تا 2/5 میلیون و 
برخي درمان ه��اي هاري بین 10 ت��ا 20 میلیون 
تومان هزينه دارد و در كش��ور ما واكس��ن هاري 
رايگان است. سالانه 10 تا 15 میلیون دلار هزينه 
واردات واكسن هاري است؛ يعني روزي 1/5 میلیارد 
توم��ان از پول مردم ب��راي تأمین واكس��ن هاري 
هزينه مي شود. بودجه يوز پلنگ سالانه 2 میلیارد 
تومان اس��ت! بودجه میش مرغ ك��ه تنها 15 دانه 
باقي مانده 830 میلیون تومان اس��ت. كدام مردم 
با معدوم سازي سگ ها مخالفند ؟ و بايد ديد ته اين 
ماجرا به كجا وصل است. در شهر بهبهان دادستان 
دستور مسدود كردن حساب بانكي هشت صفحه 
اينستاگرامي را داد و با بررسي ها متوجه شدند كه 
نزديك به يك میلیارد تومان در طول يك س��ال 
در يك ش��هر 20 هزار نفره جمع كردند كه بخش 
زيادي از اين پول به حساب خانمي كه ساكن لندن 
و يكي از اسپانسرهاي ش��بكه من و تو است، واريز 
شده بود و از س��وی عواملی در برخی شهرداری ها 

حمايت می شوند. 
 چرا شهرداري با هزينه ما سگ مي گیرد بعد واكسن 
مي زند و بعد به حامیان مي دهد تا رهايش كنند؟! 
اين خلاف قانون اس��ت. چرا دستگاه قضايي بابت 
تخلفات شهرداري هاي كشور ورود نمي كند. حداقل 
حساب بانكي اينها را رصد كنند. يك بخشي از اين 
ماجرا كار رسانه اس��ت. مجلس قانون سختگیري 
روي مسائل مالي سازمان هاي مردم نهاد گذاشته 
چگونه است كه اين صفحات براي خودشان فعالیت 
دارند از هش��ت پیج اينس��تاگرامي كه بسته شد، 
سه تا سابقه فعالیت در گلدكوئیست داشته اند. يا 
پولش��ويي و ارتباطي وجود دارد يا واقعاً ماجرايي 

ديگر وجود دارد!

884984403سرويس اجتماعي
مافیامحیطزیسترابستهوسگراگشادهاست!

عقيم سازي سگ ها گزاره اي است كه به دست برخي حاميان و برخي دامپزشك ها 
براي ادامه ارتزاق از سگ هاي ولگرد مطرح مي شود

 شهردار تهران گفت: امسال هدفگذاري ما اين است كه 2هزارو200 
دستگاه اتوبوس را به 5هزارو500 دستگاه اتوبوس تبديل كنیم تا مردم 
يك گشايش بزرگي را در حوزه حمل و نقل عمومي ببینند. برنامه ريزي 

شهرداري به سمت حل بنیادي مشكلات شهر تهران است. 
 در اربعین امس��ال و در پويش ملي زائر اولي ها قرار است 5 هزار زائر 
اولي با مشاركت مردمي به زيارت امام حسین )ع( اعزام شوند. در اين 
پويش زائر اولي ها از س��وي گروه هاي جهادي شناس��ايي مي شوند و 
توسط همین گروه ها، 2 میلیون تومان كمك هزينه براي سفر اربعین، 
به اين زائر اولي ها اهدا خواهد شد. مردم هم مي توانند از طريق سايت 

زائر اولي ها و صفحات مجازي اين پويش به اين پويش ملي بپیوندند. 
 سرپرست س��ازمان نوس��ازي ش��هرداري تهران گفت: هزار واحد 
مسكن با تكنولوژي جديد ساخته و تلاش مي شود كه از شروع ساخت 
تا تحويل كلید واحدها به مجموعه حرم عبدالعظیم يك س��ال زمان 

بیشتر صرف نشود. 
 سرپرست دفتر آموزش و ارتقاي سلامت وزارت بهداشت به زائران 
حرم حسیني توصیه كرد: براي داشتن سفري توأم با سلامتي قبل از 

سفر اربعین، دوره واكسیناسیون كرونا خود را تكمیل كنید. 

حسین سروقامت

رئيس سازمان حفاظت محيط زيست:

برداشتآبهايژرفدرسیستان
آزمایشياست

رئي�س س�ازمان محيط زيس�ت برداش�ت آب ه�اي ژرف در 
سيس�تان و بلوچس�تان را آزمايش�ي دانس�ت و گف�ت: معاونت 
علمي و فناوري بايد گزارش�ي از اين طرح به س�ازمان ارائه دهد. 
علي سلاجقه، رئیس س��ازمان محیط زيست با تأكید بر میثاق اعضاي 
هیئت دولت مبني بر اينكه هیچ پروژه اي بدون مجوز محیط زيس��تي 
اجرا نشود، مقابله با ساخت پتروشیمي بهبهان را حاصل همین مسئله 
دانست و افزود: از 411 پروژه، بسیاري مشمول مجوز ارزيابي نبوده و 
متوقف شدند.  وي درباره عدم تأمین حقابه هامون از سوي افغانستان 
اظهار داشت: وقتي دولت و حاكمیتي بر كشوري مستقر نباشد هر چه 
قدر هم از ضوابط قانوني اس��تفاده كنیم به نتیجه نمي رسیم، بنابراين 
از ظرفیت هاي بین المللي استفاده مي كنیم، چون هامون از بین رفته و 

شرايط ناپايداري دارد. 
رئیس سازمان محیط زيست در پاسخ به سؤال فارس درباره اخبار منتشر 
شده از استحصال آب هاي ژرف در سیستان و بلوچستان توضیح داد: در 

اين زمینه مكاتباتي با وزير كشور داشتیم. 
وي با اش��اره به اينكه معاونت علمي و فن��اوري رئیس جمهور موظف 
شده اس��ت تحقیقاتي كه در زمین��ه میزان و نحوه برداش��ت آب هاي 
ژرفي را كه انجام ش��ده ارائه دهد و هنوز گزارش��ي ارائه نداده اس��ت، 
گفت: اين برداش��ت ها از س��ه  چاه جنبه آزمايش��ي داش��ته تا منابع 
آب هاي ژرف شناسايي شود.  رئیس س��ازمان حفاظت محیط زيست 
از اتصال هشت خدمت اين س��ازمان به پنجره واحد دولت الكترونیك 
و نیز الكترونیكي ش��دن 35 خدمت  خبر داد و افزود: تا پايان شهريور، 
نقش��ه هاي ارزش گذاري اقتصادي منابع محیط زيستي شش استان 
كشور آماده خواهد شد.  سلاجقه در خصوص برگزاري جلسات ستاد 
ملي مديريت پسماند هم يادآور شد: از 31 جلسه اي كه ستاد مديريت 
پسماند در طول 15 سال گذشته برگزار كرده است، حدود 50 درصد 

اين جلسات در يك سال اخیر و در دولت سیزدهم برگزار شده است. 
وي با اشاره به تأكید رئیس جمهور نس��بت به مديريت پسماند در سه 
استان شمالي كشور، استفاده از ظرفیت پسماندها براي بحث سوخت 

را از راهكارهاي مؤثر در اين زمینه برشمرد. 
به گفته معاون رئیس جمهور، مقرر شده است كه مجموعه سیمان تهران 
بخشي از سوخت خود را از پسماندها تأمین كند و اين كار براي ديگر 

صنايع سیمان هم انجام خواهد شد. 
وي همچنین از پیشنهاد تهاتر گاز بین پالايشگاه و نیروگاه اصفهان براي 
جلوگیري از مازوت سوزي در فصل زمستان خبر داد و خاطر نشان كرد: 
تلاش مي كنیم اين تهاتر در مورد نیروگاه و پالايشگاه شازند هم انجام 
شود.  سلاجقه در خصوص بهره برداري از طرح هاي زيست محیطي در 
يكساله نخست دولت س��یزدهم  گفت: در هفته محیط زيست امسال 
88 پروژه و در هفته دولت هم 37 پروژه محیط زيستي به بهره برداري 
رس��ید.  وي درباره وضعیت درياچه ارومیه و برنامه نجات اين درياچه 
گفت: سازمان در اين باره سكوت نكرده است. نامه اي به وزير نیرو دادم. 
اينكه صرف��اً نامه بدهیم نیس��ت، بلكه نامه را پیگی��ري هم مي كنیم. 
رئیس جمهوري نیز روي اين بحث حس��اس است. در اين حوضه آبريز 
كارهايي انجام شده و سرمايه هايي مصرف شده است كه بايد به اتمام 
برسد. متمركز ش��ديم كه درياچه نجات پیدا كند. قرار بود 22 بهمن 
ماه سال 1400 تونل انتقال آب زاب افتتاح ش��ود و 600 میلیون متر 
مكعب آب به درياچه برس��د، اما 4 كیلومتر از تونل مشكل دارد. بحث 
تصفیه خانه هاي ش��هر ارومیه و تبريز نیز به سرانجام رسیده است. فاز 
دوم در س��تاد احیا نیز بحث نرم افزاري اس��ت كه براي ما خیلي مهم 
است. از روزي كه ستاد احیا شكل گرفته است سطح زير كشت افزايش 

يافته است كه اين مسئله با هم متناقض است. 
وي ادامه داد: حقابه اي كه داده مي شود بايد سر تالاب باشد، چون در 
طول مسیر بهره بردار زياد است و حقابه اي به تالاب نمي رسد. در حال 
پیگیري هس��تیم. در حوضه آبريز درياچه الگوي كشت بايد تصحیح 
شود. مطمئن باشید درياچه ارومیه با رويكرد سخت افزاري و نرم افزاري 

پیگیري مي شود تا مجدداً آب به درياچه برگردد. 
س��لاجقه با بیان اينكه هفته اي در دولت نیس��ت كه وضعیت بحراني 
ارومیه در آن پیگیري نشود، گفت: در درياچه ارومیه تغییر اقلیم نقش 
اول را دارد و كاربري اراضي نیز كه يك عادت ديرينه است كه اين عادت 

منفي بايد تغییر كند. 

ديپلم را گرفت و از ايران رفت... ليسانس و فوق ليسانس را از 
دانشگاه هاي امريكا اخذ كرد. 

پنج عضو هيئت داوري، فرداي روزي كه از پايان نامه اش دفاع 
كرد، به پاس خدمات او مهماني مختصري ترتيب دادند، اما او 

عذرخواهي كرد و گفت عازم كشورم هستم. 
با تعجب پرسيدند به اين سرعت؟ پاسخ داد عشق و علاقه اي كه 

به اجراي آموخته هايم در ايران دارم، مرا به اين كار واداشت!
آغاز راهي كه »سيدحس�ين س�ليمي« كارآفري�ن در آن گام 

برداشت. 
بعدها از پدري كه الگوي تلاش و مجاهدت اوست، آموخت كه 

كار زياد، آدمي را جوان نگه مي دارد!
... او اكن�ون در دهه هش�تم از حي�ات پربار خويش حس�رت 
مي خورد كه »اگر مش�كلات نبودن�د، با اح�داث صدها واحد 

صنعتي، بيل گيتس كشورم بودم!«
مبادا انگيزه شان را بكشيم؛ انگيزه كشي مثل جاسوسي خيانت 

به كشور است. 

664

| روزنامه جوان |  شماره 6568    يک  شنبه 13 ش��هريور   1401 | 7 صفر 1444 |

  حسين – تهران: پس از هدفمند كردن يارانه ها، دولت چهار 
قلم لبنیات را قیمت گذاري كرد و قرار شد شیر كم چرب يك لیتري 
بطري اي 18 هزار تومان عرضه ش��ود . اوايل اكثر شركت ها زير بار 
قانون نرفتند و گران تر از قیمت مصوب مي فروختند. با رسیدگي، 
برخي از شركت هاي لبني به قیمت مصوب 18 هزار تومان برگشتند. 
بعضي همچنان گرانفروش��ي مي كنند، از جمله ش��ركت مزرعه 
ماهشام شیر كم چرب بطري را به جاي 18هزار تومان 22هزارو900 
تومان مي فروشد. با 124 تماس گرفتم، نتیجه نداد. ضمناً امسال 
چند مرتبه شركت ها اقلام لبني را گران كرده اند. مطلب بعدي اينكه 
شركت هايي كه جريمه مي شوند چه سودي به حال خريداران دارد؟! 
با گرانفروش��ي مجدد مقدار جريمه ا ي را كه پرداخت كرده اند، از 

مشتريان دو باره مي گیرند. از مسئولان تقاضاي رسیدگي دارم. 

سلام بر ش�ما مخاطبان هميش�گي »جوان«. 
اين س�تون متعلق به شماس�ت. دلگويه هاي 
ش�ما عزي�زان را از طري�ق ش�بكه هاي 
 0۹1۹0۹۶۸530 ش�ماره  ب�ا   اجتماع�ي 
يا تلفن: ۸۸۴۹۸۴۴۸ پذيرا و  ش�نوا هستيم. 
در نظر داشته باش�يد اين ستون را مسئولان و 

مديران با حساسيت ويژه مي خوانند.  اسكن كنيد

سرقتهايهمراهباخشونت
مشمولمحاربهاست

دادس�تان كل كش�ور در بخش�نامه اي اع�لام كرد س�رقت هاي 
ت�وأم ب�ا خش�ونت و ب�ه كارگي�ري س�لاح، مش�مول م�اده 
2۷۹ قان�ون مج�ازات اس�لامي )محارب�ه( خواه�د ب�ود. 
حجت الاسلام محمد جعفر منتظري، دادستان كل كشور در نامه اي خطاب 
به رؤساي دادگستري و دادستان هاي سراسر كشور درباره نحوه برخورد 
و رسیدگي به پرونده هاي س��رقت هاي همراه با به كارگیري سلاح سرد و 
گرم، دستوراتي صادر كرد.  در بخش��نامه دادستان كل كشور آمده است: 
در مراكز استان ها يا شهرس��تان هايي كه اينگونه حوادث اتفاق مي افتد، 
لازم است شعب ويژه رس��یدگي به اين نوع پرونده ها در دادسرا و دادگاه 
بدوي و تجديدنظر تشكیل و اسامي قضات به همراه شماره تلفن آنان به 
اين دادستاني ارسال ش��ود.  حجت الاسلام و المسلمین منتظري در اين 
بخشنامه تأكید كرد كه از ضابطین مؤكداً خواسته شود تمامی پرونده هاي 
داراي عناوين فوق را در اس��رع وقت به دادس��را ارس��ال و در مواردي كه 
تحقیقات و جمع آوري ادله به آنان ارجاع شده با قید فوريت تكمیل و به 
دادسرا اعاده كنند.  دادستان كل كشور با تأكید بر اينكه رسیدگي به اين 
پرونده ها در دادسرا و دادگاه در اسرع وقت و با قاطعیت كامل به عمل آيد، 
به رؤساي دادگستري و دادستان هاي سراسر كشور اعلام كرد غالباً اين نوع 
اقدامات و سرقت هاي توأم با خشونت و به كارگیري سلاح، مشمول ماده 
279 قانون مجازات اسلامي )محاربه( خواهد بود؛ بنابراين ضروري است 

تأمین كیفري از نوع قرار بازداشت موقت صادر گردد. 
در بخشي از اين بخشنامه آمده است: در صورت لزوم، از ظرفیت نیروهاي 
بسیج در اينگونه موارد نیز استفاده شود و از نیروهاي انتظامي و اطلاعاتي 
حمايت جدي به عمل آيد.  دادستان كل كشور در بخشي از اين بخشنامه به 
رؤساي دادگستري و دادستان ها اعلام كرد كه به هیچ عنوان به سارقان به 
عنف، مقرون به آزار و مسلحانه و داراي سابقه سرقت مرخصي داده نشود، 
همچنین براي محكومان و مجرمان حرفه اي و سابقه دار )كیف قاپ، سرقت 
به عنف، مسلحانه و مقرون به آزار( پیشنهاد عفو داده نشود.  دادستان كل 
كشور همچنین تأكید كرد كه نسبت به اجراي احكام صادره در خصوص 

پرونده هاي سرقت )اعم از غیابي و حضوري( اقدام عاجل به عمل آيد. 

اجرايورزشهايزورخانهايوپهلواني
درصبحگاهمدارس

مع�اون تربيت بدن�ي و س�لامت وزارت آموزش  و  پ�رورش گفت: 
با ط�رح ش�هيد طوقان�ي، اج�راي ورزش زورخان�ه اي و پهلواني 
ب�ه عن�وان ورزش صبحگاه�ي را در م�دارس دنب�ال مي كنيم. 
صادق ستاري فرد، معاون تربیت بدني و سلامت وزارت آموزش  و  پرورش 
اظهار كرد: وزارت آموزش  و  پرورش در راستاي سیاست دولت سیزدهم 
كه شعارش دولت مردمي بود در ابتداي كار خود با اجراي طرح شهید 
خرازي موسوم به آزادس��ازي مجموعه هاي ورزشي تلاش كرد زمینه 
حضور خانواده ها، مادران و دختران را در روزهاي پنج ش��نبه و پدران و 

پسران را در روزهاي جمعه در اين مراكز فراهم كند. 
وي افزود: اين مهم با اين هدف بود كه مبتني بر س��ند تحول بنیادين، 

مشاركت خانواده ها در تمام فرايندهاي تعلیم  و  تربیت شكل بگیرد.  
س��تاري فرد ادامه داد: تاكنون تعداد هزار مجموعه ورزش��ي در اختیار 
آموزش و پرورش  قرار گرفته اس��ت. البته به اين متوقف نخواهیم شد.  
وي ادامه داد: شايد در هیچ دوره  اي مانند اين دوره حوزه تربیت بدني و 
سلامت مورد توجه وزير آموزش  و  پرورش نبوده است؛ حمايت وي براي 
مجموعه ما و تحقق اهداف ساحت زيستي بدني فرصت بي نظیري است 

كه همكارانم از اين فرصت به بهترين شكل استفاده كردند. 
 معاون تربیت بدني و س��لامت، هم��كاري دو وزارت آموزش  و  پرورش 
و وزارت ورزش را فرصتي براي اعتلاي نظام ورزش كش��ور دانس��ت و 
افزود: اگر قرار است جامعه بانشاط و س��المي داشته باشیم و ورزش به 
جايگاه خود برسد بايد از مدرسه آغاز كنیم.  وي افزود: در هفته دولت 
و در اجراي طرح ش��هید س��لیماني و ايجاد 2هزارو100فضاي درون 
مدرسه اي در يك نهضت و حركت جهادي و يك اقدام جدي و مجاهدانه 
805 فضاي ورزشي ايجاد شد و در اختیار دانش آموزان قرار مي گیرد. 
اين نهضت شروع شده و براي استمرار نیازمند حمايت سازمان برنامه 

و بودجه است. 
ستاري فرد اضافه كرد: در سفرهاي استاني رياست جمهور بیش از هزار 
میلیارد تومان براي توسعه و تكمیل فضاهاي ورزشي آموزش و پرورش 

اعتبار پیش بیني شد.  
وي خاطر نشان كرد: در كنار توجه به سلامت جسمي، روحي، رواني، 
معنوي و اجتماعي دانش آموزان به مقوله سلامت معلمان نیز توجه شد؛ 
براي توجه به اين مهم بعد از 14 سال مسابقات ورزشي فرهنگیان اجرا 
شد. بیش از 140 هزار معلم در مسابقات شركت كردند.  وي تصريح كرد: 
ضروري است در اجراي سیاست ملي تحول آموزش  و  پرورش و ايجاد 
سلامت و سیاست كلي تحول در خانواده، موضوع خانواده محوري مورد 
تأكید باشد. تلاش شد اين هیجان و شادابي ايجاد شود تا مهر بانشاطي 

داشته باشیم.  
ستاري فرد گفت: جامعه خانواده محور و مشاركت آنان در فعالیت هاي 
ورزش��ي، در فرآيندهاي تربیتي يكي از سیاس��ت هاي وزير آموزش  و  
پرورش است. همچنین مردمي سازي فعالیت ها و برنامه هاي آموزش  و  
پرورش، تربیت محوري و ايجاد پیوست هاي فرهنگي از ديگر سیاست هاي 
آموزش و پرورش است.  وي افزود: ان شاءالله در طول سال تحصیلي تلاش 
مي كنیم تا بتوانیم درس تربیت بدني را كیفیت بخشي كنیم و به سلامت 
روحي، جسمي و رواني دانش آموزان توجه داشته باشیم.  به گزارش مركز 
اطلاع رساني و روابط عمومي وزارت آموزش و پرورش، ستاري فرد گفت: 
برنامه  اي با طرح شهید طوقاني را به  منظور اجراي ورزش زورخانه اي و 
پهلواني به عنوان ورزش صبحگاهي دنبال مي كنیم. تلاش داريم در مهر 
در شش استان اين طرح را دنبال كنیم تا به تحقق اهداف ساحت  زيستي 

بدني و تربیت تمام ساحتي دست يابیم. 

زهرا چيذري
  گزارش  یک


